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1 SP- mw. 
De 
Groot

5a Mw. Pels Concept-Actieagenda 
Circulaire Economie 2021-
2025

1. Zullen er voor de circulaire 
economie meer werklocaties nodig 
zijn dan er nu zijn? Zo ja, vereisen 
deze werklocaties een groter 
ruimtebeslag dan de huidige 
werklocaties?  
2. Wat moeten wij ons 
voorstellen bij een 
grondstoffenhub? Hoe ziet die 
eruit en hoe groot is het 
ruimtebeslag? 
3. Tot dusver het goedkoper 
om nieuwe plastics te maken dan 
plastics op de een of andere 
manier te hergebruiken.  Hoe kunt 
u dit veranderen? 
4. Textiel wordt veelal 
geproduceerd in lagelonenlanden.  
Kledingketens schaffen zeer vele 
malen per jaar nieuwe collecties 
aan, waarvan veel exemplaren 
onverkocht blijven en vernietigd 
worden. Is dit met het circulair 
gebruiken van textiel op te lossen, 
of moet er een omslag komen in 
het denken van de consument, de 
Noord-Hollander? 

1. In 2018 heeft de provincie in 
samenwerking met regionale partners een 
eerste studie laten uitvoeren naar de 
eventuele extra ruimtebehoefte voor 
bedrijventerreinen die zou kunnen ontstaan 
door de transitie naar een circulaire 
economie. Deze studie vond plaats in het 
kader van het Westas project, waarin het 
Noordzeekanaalgebied een belangrijk gebied 
was. De studie wees uit dat tot 2040 in de 
MRA (met focus op het Westasgebied) er een 
extra ruimtebehoefte van 100 tot 165 ha is 
voor het accommoderen van circulaire 
economie. Dit met de aanname dat het 
aandeel van circulaire economie inderdaad 
groeit naar 100% in 2050. Deels kan de groei 
van circulaire economie en de transitie 
daarheen ruimtelijk worden opgevangen 
binnen de reguliere ruimte die voor 
bedrijventerreinen is gereserveerd. De 
verwachting is echter ook dat er een aantal 
nieuwe circulaire activiteiten zich in de MRA 
gaan vestigen vanwege het relatief gunstige 
vestigingsklimaat voor dit type activiteiten. 
Deze nieuwe activiteiten leidt tot een extra 
ruimtevraag van 100 tot 165 ha. Het is niet zo 
dat circulaire economie per definitie een 
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5. Wat zijn biogrondstoffen? 
Moeten we daarbij denken aan de 
teelt van rietsigaren, het gebruiken 
van schapenwol als 
isolatiemateriaal e.d.? Zijn er nog 
meer toepassingen (behalve 
biomassa voor verbranding)?   
6. In Noord-Holland zal de 
komende jaren heel veel gebouwd 
worden. Hebt u reeds voorbeelden 
van bouwprojecten waar circulair 
gebouwd wordt? Aan welk soort 
hergebruik moeten we denken? 
7. Er staat dat de verschuiving 
van belasting op arbeid naar 
grondstoffengebruik een impuls 
creëert om zuiniger om te gaan 
met het gebruik van (schaarse) 
grondstoffen. En er is veel 
arbeidsintensief werk voor nodig. 
Kunt u ons meedelen hoeveel 
arbeidsplaatsen u verwacht 
hiermee te kunnen scheppen? En 
wat deze belastingverschuiving 
betekent voor de lonen van 
degenen die in deze sector werk 
vinden? 

groter ruimtebeslag heeft dan de huidige 
werklocaties, maar de extra ruimtevraag 
wordt veroorzaakt doordat er nieuwe 
circulaire activiteiten zich willen gaan 
vestigen.  Om nog meer inzicht te krijgen in 
de gevolgen van de transitie naar een 
circulaire economie op het ruimtegebruik in 
Noord-Holland en de kansen die er zijn wordt 
er een ruimtelijke verkenning voor heel 
Noord-Holland uitgevoerd (actie 1.8).

2. Een grondstoffenhub of 
grondstoffenrotonde is een plek waar 
secundaire grondstoffen en materialen 
(bijvoorbeeld sloopmaterialen) worden 
verzameld, verwerkt, verhandeld en opnieuw 
worden gedistribueerd voor het maken van 
nieuwe producten (bijvoorbeeld 
huizenbouw). Er bestaan momenteel weinig 
grote voorbeelden van grondstoffenhubs, 
maar in het Westelijk havengebied van 
Amsterdam is vorig jaar de eerste circulaire 
bouwhub opgericht (eigenaar van Beelen 
Groep). Deze bouwhub moet de komende 
jaren doorgroeien naar een volwaardige 
circulaire grondstoffenhub. Andere 
voorbeelden die op grondstoffenhubs lijken, 
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8. Er staat dat u wilt 
voorkomen dat u schaarse energie 
en grondstoffen niet wil inzetten 
als dit niet voldoende nut heeft. 
Desondanks staat er de aanleg van 
veel infrastructuur op het 
programma. Kunt u ons 
voorrekenen wanneer de aanleg 
van infrastructuur wél voldoende 
nut heeft? Heeft u hier richtlijnen 
voor?   

zijn de plekken waar recycling plaats vindt, 
zoals metaalrecycling, hoewel circulaire 
grondstoffenhubs verder gaan. Op een 
grondstoffenhub zou bijvoorbeeld cement uit 
beton gehaald kunnen worden of 
afvalplastics bewerkt kunnen worden tot 
kunststof korrels als grondstof voor nieuwe 
plastics. In de hierboven genoemde studie is 
berekend dat een dergelijke grondstoffenhub 
zo’n 15 a 25 ha aan ruimte zal vragen. We 
weten nog niet precies hoe een 
grondstoffenrotonde eruit ziet. In de 
Actieagenda Circulaire Economie is daarom 
actie 1.8 opgenomen: een ruimtelijke 
verkenning naar circulaire werklocaties, 
grondstoffenrotondes en de ruimtelijke 
kansen en mogelijkheden daartoe.

3. Er zijn meerdere opties waarmee 
recyclaten kunnen gaan concurreren met 
nieuwe grondstoffen. Dat vraagt een 
samenspel van overheden en ondernemers, 
waarbij de provincie een rol heeft in lobby en 
ondersteuning van innovaties. 

De Europese Commissie en nationale 
overheid zetten in op het beperken van typen 
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plastics en verplicht percentage recylaat in 
nieuwe producten. Deze inzet ondersteunen 
wij. Gekeken wordt bijvoorbeeld ook naar 
een andere belasting op recylaat dan op 
nieuw materiaal. Na uitwerking hiervan kan 
ook hier op een lobby gestart kunnen 
worden. Landelijk is hiervoor het Plastic Pact 
afgesloten. Zie voor meer informatie 
Kamerbrief over Plastic Pact NL | Kamerstuk | 
Rijksoverheid.nl

Bedrijven die innoveren om hoogwaardig 
hergebruik van plastics commercieel mogelijk 
te maken kunnen wij faciliteren en 
ondersteunen met onze MKB-innovatie 
instrumenten. In de afgelopen jaren hebben 
er verschillende bedrijven die zich richten op 
de ontwikkeling van nieuwe plastics gebruik 
gemaakt van onze MKB-innovatie 
instrumenten zoals het 
versnellingsprogramma GO!-NH en het 
investeringsgereedprogramma PIM.

4. Consumenten kunnen grote invloed 
uitoefenen op de markwerking door wat ze 
kopen of niet kopen en hoe met kleding 
wordt omgegaan. Naast het circulair gebruik 

https://www.rijksoverheid.nl/onderwerpen/circulaire-economie/documenten/kamerstukken/2019/02/20/plastic-pact-nl
https://www.rijksoverheid.nl/onderwerpen/circulaire-economie/documenten/kamerstukken/2019/02/20/plastic-pact-nl
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van textiel en het ontwikkelen van nieuwe 
duurzame grondstoffen is het ook belangrijk 
dat consumenten zich bewust worden van de 
effecten van het koopgedrag. 
In de regio Haarlem, Amsterdam en Zaanstad 
is circulaire mode een belangrijk onderwerp 
en steeds meer bedrijven brengen circulaire 
producten op de markt.  In de gemeente 
Zaanstad wordt ingezet op de ontwikkeling 
van een Dutch Center for Circular Textiles dat 
bedrijven en gemeenten uit de 
Metropoolregio Amsterdam (MRA) uit alle 
schakels van de textielketen met elkaar 
verbindt: van het inzamelen van textiel tot en 
met productie van nieuw textiel. Er wordt 
samengewerkt met grote merken als Calvin 
Kleijn, Patagonia en H&M opgebouwd om 
overproductie te voorkomen en hergebruik 
van textiel te verbeteren. Deze ontwikkeling 
steunen wij via de samenwerking in de MRA.  
De MRA is éen van de vier clusters in 
Nederland die inzet op de ontwikkeling van 
een textiel hub. Afgelopen december heeft 
de MRA ook de Green Deal Circulaire Denim 
ondertekent. In de Denim Deal is afgesproken 
dat kledingmerken samen drie miljoen 
spijkerkledingstukken maken met daarin 
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minstens 20% gerecycled textiel. De provincie 
ondersteunt deze ontwikkelingen.

5. Biogrondstoffen zijn alle organische 
grondstoffen die door teelt op land of oogst 
uit het (zee)water gewonnen kunnen 
worden. Een aantal voorbeelden van 
toepassingen zijn: 

 Zeewier. De provincie heeft met een 
subsidie bijgedragen aan het 
Zeewierlab van TNO/ECN naar 
aanleiding van een Statenmotie 
(initiatiefnemers VVD en D66, 9 
november 2015,  M62 09-11: 
‘Zeewier als Energiebron’). Uit 
zeewier kunnen mineralen, eiwitten 
en vezels gewonnen worden 
waarmee bijvoorbeeld organische 
bemesting, zeep of garens gemaakt 
kunnen worden. 

 Snijafval van landbouwgewassen. 
Hiervan kunnen verpakkingen voor 
die gewassen gemaakt worden. 

 Paddenstoelen. Van paddenstoelen 
kan leerachtig materiaal gemaakt 
worden. 

Algen. Met algenteelt kan zeer veel CO2 
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vastgelegd worden waarvan een scala aan 
(petro)chemische producten gemaakt kunnen 
worden en daarmee fossiele bronnen 
vervangen.

6. Voorbeelden van projecten waar circulaire 
uitgangspunten in de planvormingsfase 
worden meegenomen en dus in de praktijk 
zullen worden uitgevoerd zijn het 
Bajeskwartier in Amsterdam (1350 woningen) 
en de renovatie van basisschool De Kameleon 
In de Haarlemmermeer. De provincie Noord-
Holland is ketenpartner van C-Creators. Dit is 
een publiek-private stichting die als doel 
heeft transitie naar de circulaire economie te 
versnellen en op te schalen. De stichting 
helpt concreet bij dergelijke bouwinitiatieven 
die ambities hebben met circulair bouwen en 
renoveren. De voorgaande projecten zijn 
hierin ook ondersteund door C-creators. In 
het nieuwe actieprogramma hebben we hier 
opnieuw middelen voor vrij gemaakt. 
Het doel is hergebruik op materiaal-, product- 
en elementniveau binnen gebouwen te 
bevorderen. Er kan dus worden gedacht aan 
alles dat vrij komt bij de sloop van een 
gebouw. Voorbeelden zijn beton en hout, 
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maar ook puin.

7. Het principe van de verschuiving in 
belasting is uitgelegd op: www.ex-tax.com. 
Een verschuiving van belasting van arbeid 
naar grondstof levert veel op: banen, 
kostenbesparing, materiaalbesparing en CO2-
uitstoot. Op grond van de berekeningen heeft 
het geen effect op het besteedbaar inkomen 
van mensen, maar worden bestedingen en 
keuzes daarin wel anders. Op dit moment is 
nog niet exact bekend hoeveel 
arbeidsplaatsen de transitie naar een 
circulaire economie in Noord-Holland gaat 
opleveren. In de Actieagenda Circulaire 
Economie is daarom actie 1.6 opgenomen om 
onderzoek te doen naar de effecten van de 
transitie naar een circulaire economie op de 
Noord-Hollandse arbeidsmarkt en de 
specifieke vaardigheden die in de toekomst 
nodig zijn voor circulaire banen. Hierbij zal 
aansluiting worden gezocht bij reeds 
bestaand en lopend onderzoek hiernaar in 
MRA verband.

8. De nota Duurzaam beter – Op weg naar 
een klimaatvriendelijke infraketen biedt een 
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advies voor het gebruik van afwegingskaders 
(o.a. Ladder van Verdaas en het Generiek 
Ambitieweb) waarbij investeringen aan 
nieuwe infrastructuur alleen gedaan worden 
als andere duurzame oplossingen geen 
alternatief bieden. Door het voorkomen van 
verkeersbewegingen, het stimuleren van 
duurzame mobiliteit en het beter en langer 
benutten van infrastructuur wordt invulling 
gegeven aan de eerste treden van de ‘r-
ladder van circulariteit’ 
(https://www.rvo.nl/onderwerpen/duurzaam
-ondernemen/circulaire-economie/r-ladder). 
De afwegingskaders hebben dus als doel om 
inzet van (schaarse) energie en grondstoffen 
zoveel mogelijk te vermijden. Deze 
afwegingskaders bieden geen richtlijn voor 
het kwantitatief doorrekenen van deze 
afweging. Als Infrastructuur wel nodig blijkt 
dan wordt duurzaamheid en circulariteit 
hierin meegenomen. Hiertoe zijn de nodige 
waarborgen reeds geïmplementeerd in de 
werkprocessen van de organisatie. 

2 CDA-
mw. 
Kuiper

5a Mw. Pels Concept-Actieagenda 
Circulaire Economie 2021-
2025

1. De financiering van de 
actie-agenda wordt voor 1,416 
miljoen euro gevonden in vier 
andere reserves? Wat zijn de 

1. Binnen de reserve Energietransitie is bijna 
€ 14 miljoen beschikbaar gemaakt voor 
Energie Infrastructuur. Hiervan wordt € 1 
miljoen overgeheveld naar de reserve 

https://www.rvo.nl/onderwerpen/duurzaam-ondernemen/circulaire-economie/r-ladder
https://www.rvo.nl/onderwerpen/duurzaam-ondernemen/circulaire-economie/r-ladder
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gevolgen voor de 
bestedingsplannen in deze vier 
reserves? 
2. Aangezien de 
oorspronkelijke reserves andere 
doelen raken betreft een 
aanpassing hiervan het 
budgetrecht van Provinciale 
Staten. Hoe wordt hieraan voldaan 
in de besluitvorming over deze 
actieagenda?

Circulaire Economie. Voor dit onderdeel 
bestonden nog geen bestedingsplannen. Er 
zijn dus geen bestedingen die hierdoor niet 
doorgaan. 

De middelen uit de reserve Ontwikkeling 
Havencomplexen betreffen een restsaldo van 
€ 523.000 in de Reserve Investeringsimpuls 
Duurzame Zeehavens. Deze middelen zijn 
met de eerste begrotingswijziging 2021 
overgeheveld naar de reserve Ontwikkeling 
havencomplexen en bedoeld voor de aanpak 
van onder meer het stimuleren van circulaire 
economie in het Noordzeekanaalgebied. Er 
zijn dus geen bestedingen die hierdoor niet 
doorgaan.

Bij de reserve Woonbeleid is het 
subsidieplafond van de Uitvoeringsregeling 
subsidie woonakkoorden Noord-Holland 
2021 € 116.000 lager vastgesteld. Dit was 
eerst € 2.635.000,- en is nu € 2.519.000. Dit 
besluit is door GS genomen bij vaststelling 
van de genoemde uitvoeringsregeling op 17 
november jl..

De bijdrage van de Voedselvisie wordt niet 



Technische vragen cie  EFB  18.01.2021

nr Partij en 
indiener

Punt Gedeputeerde Onderwerp Vraag Antwoord

overgeheveld naar de reserve Circulaire 
economie. De middelen worden beschikbaar 
gesteld voor de acties om het tegengaan van 
voedselverspilling en het hoogwaardig 
hergebruik van voedsel uitgevoerd vanuit de 
Actieagenda Circulaire Economie te 
bevorderen. In de uitwerking zal worden 
gezocht naar de beste aansluiting bij de 
doelen van zowel de Voedselvisie 2020-2030 
als de Actieagenda Circulaire Economie 2021-
2025.

2. De activiteiten uit de actieagenda dragen 
bij aan de doelstellingen van de 
desbetreffende reserves, niet aan andere 
doelen. Er is dus geen sprake van een 
aanpassing van de besteding van deze 
reserves.

De reserve energietransitie heeft als doel om 
de kosten te dekken van activiteiten die 
bijdragen aan de opgave om de nationale 
broeikasgasuitstoot in 2030 met 49% terug te 
dringen ten opzichte van 1990. In 2020 is het 
Actieprogramma Klimaat 2020-2023 
vastgesteld. In dit actieprogramma staan de 
acties die de provincie uitvoert om bij te 
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dragen aan het Klimaatakkoord. Het 
Klimaatakkoord focust op de reductie van de 
CO2-uitstoot. Het circulair gebruiken van 
grondstoffen levert hier indirect een grote 
bijdrage aan. Grondstoffen delven, vervoeren 
en gebruiken leidt tot CO2-uitstoot. 
Hergebruik van grondstoffen reduceert CO2-
uitstoot

De reserve Ontwikkeling Havencomplexen 
heeft als doel het versterken van de rol van 
havencomplexen in de Noord-Hollandse 
economie. Het NZKG is het belangrijkste 
havencomplex van Noord-Holland én een 
kansrijke locatie voor circulaire bedrijven in 
Noord-Holland. Dit is ook vastgelegd in de 
Omgevingsvisie Noord-Holland 2050. Uit deze 
middelen wordt onder meer het onderzoek 
voor het vestigingsbeleid voor het NZKG ten 
aanzien van circulaire bedrijvigheid gedekt. 
De provincie zal de ruimtelijke 
randvoorwaarden die nodig zijn voor het 
vestigingsbeleid onderzoeken om tot een 
regionale strategie voor de vestiging van 
onder andere circulaire bedrijven in het NZKG 
te komen.



Technische vragen cie  EFB  18.01.2021

nr Partij en 
indiener

Punt Gedeputeerde Onderwerp Vraag Antwoord

De reserve Woonbeleid heeft als doel om 
door middel van afstemming en regionale 
programmering bij te dragen aan voldoende 
woningen en passende kwaliteit en aan een 
aantrekkelijk woonmilieu. De middelen uit 
deze reserve worden gebruikt om het 
operationele doel om circulair bouwen te 
stimuleren en de acties hiervoor gedeeltelijk 
te dekken. Dit is in overeenstemming met de 
Woonagenda 2020-2025, Actiepunt 7: 
stimuleren circulair bouwen. Hierin is 
opgenomen dat de provincie stimuleert dat 
nieuwbouw onder meer zoveel mogelijk 
circulair wordt gerealiseerd, voor zover dit de 
realisatie van sociale huurwoningen en 
goedkope koop niet belemmert. In eerste 
instantie wordt ingezet op het opdoen van 
ervaringen en voeren van gesprekken met 
relevante partners om klimaatneutrale en 
circulaire bouw(projecten) te laten initiëren. 
In de Woonagenda 2020-2025 is opgenomen 
dat hierover afspraken in de woonakkoorden 
worden gemaakt.

3 VVD- 
mw. Van 
Geffen

5a Mw. Pels Concept-Actieagenda 
Circulaire Economie 2021-
2025

In de Doelenboom op pagina 9 
komt het woord ‘meer’ 11x voor 
en het woord ‘minder’ 3x. Hoe kan 
PS na 2 en na 4 jaar het effect van 

Om de effectiviteit van de uitvoering van de 
Actieagenda te kunnen beoordelen wordt in 
2023 een tussenevaluatie en een 
eindevaluatie in 2025 uitgevoerd. In 2021 
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de provinciale inspanningen en 
middelen beoordelen op basis van 
deze doelen? 
Op pagina 34 staat een overzicht 
van de stakeholders waarmee 
gesproken is. Hierin zijn overheden 
en overheidsgerelateerde 
bedrijven ruim vertegenwoordigd, 
evenals organisaties die circulaire 
economie willen stimuleren of 
ondersteunen. Vanuit de bedrijven 
zien we MKB Amsterdam Oost, 
ORAM en VNO-NCW. Individuele 
bedrijven die bv. veel grondstoffen 
gebruiken zien we niet. Burgers 
en/of consumenten staan er niet 
bij. Hoe komt de keuze tot stand 
wie er stakeholders zijn en wie 
niet? Op grond waarvan?

wordt hiervoor een monitorings- en 
evaluatieplan opgesteld waarin doel, aanpak, 
reikwijdte en resultaten worden uitgewerkt. 
Hierin zal de concretisering van de 
doelstelling van de Noord-Hollandse 
doelenboom worden uitgewerkt en wordt de 
monitoring van het effect van de inzet van de 
provincie meegenomen. Uitgangspunt is dat 
de evaluatie waar mogelijk kwantitatief 
wordt uitgevoerd. Op basis van de 
tussenevaluatie kan, waar nodig, de invulling 
van de acties of de koers aangepast worden. 
PS zal worden geïnformeerd over deze 
tussenevaluatie en eindevaluatie.

In het participatietraject is een diverse groep 
van stakeholders benaderd: MKB, 
bedrijfsleven, brancheorganisaties, 
kennisinstellingen, gemeenten en regionale 
samenwerkingsverbanden zoals de MRA. Het 
doel was inspiratie en ideeën op te doen voor 
de inzet van de provincie - de acties in de 
actieagenda - aansluitend op de mogelijke 
rollen die de provincie in de transitie kan 
innemen. Bij de keus van stakeholders 
hebben we binnen de hiervoor beschikbare 
mogelijkheden gekeken naar organisaties die 
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vanuit hun werkzaamheden en rol in het 
speelveld de provincie hierover goed konden 
adviseren. Daarbij is ook rekening gehouden 
met de regionale spreiding in Noord-Holland. 
Deze informatie kwam overigens niet alleen 
voort uit het participatietraject. Ook de 
signalen en informatie uit de lopende 
contacten van de provincie met het Noord-
Hollands bedrijfsleven op het terrein van 
circulaire economie is gebruikt om een zo 
goed mogelijk beeld te krijgen voor het 
maken van keuzes over de acties waarop de 
provincie het meeste impact kan maken.

4 PvdD-
Statenli
d Kostic

5a Mw. Pels Concept-Actieagenda 
Circulaire Economie 2021-
2025

1. Het Ontwikkelingsperspectief 
valt onder bevoegdheid van PS en 
is in 2017 vastgesteld, al een flinke 
tijd geleden. We hebben te maken 
met een snel veranderende 
wereld, waarbij we sneller moeten 
bijsturen. Wanneer en hoe kunnen 
PS eventueel een update van het 
Ontwikkelingsperspectief 
agenderen?

2. “€ 175.000 uit het budget dat in 
het coalitieakkoord beschikbaar is 
gesteld voor de Voedselvisie.”

1. In de Actieagenda 2021-2025 wordt onder 
meer ingegaan op de circulaire opgave als 
transitieproces en de betekenis hiervan. De 
opgave en ambitie zoals beschreven in het 
Ontwikkelperspectief zijn niet gewijzigd. De 
veranderingen in het speelveld, de focus en 
de concrete acties waarmee de provincie op 
basis van haar rollen de transitie kan en wil 
versnellen en tot een systeemwijziging wil 
komen, zijn meegenomen in de nieuwe 
actieagenda. De Actieagenda vormt daarmee 
de actualisering van de beleidsuitvoering. Op 
dit moment zien wij geen reden om het 
Ontwikkelperspectief te updaten, omdat het 
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Waarom is besloten dit bedrag uit 
het budget van Voedselvisie te 
halen?

3. “Er zijn diverse gesprekken 
gevoerd met bedrijven, 
medeoverheden, maatschappelijke 
organisaties en kennisinstellingen. 
Daarnaast is een participatietraject 
uitgevoerd waarin 
vertegenwoordigers van 
medeoverheden, bedrijven en 
maatschappelijke organisaties zijn 
geïnterviewd over hun visie op de 
rol van de provincie en hun ideeën 
over mogelijke acties.”

a) Hoe zijn de verschillende 
actoren geselecteerd en welke  
nieuwe – door de gesproken 
maatschappelijke organisaties 
ingebrachte -  ideeën zijn precies in 
het actieprogramma 
terechtgekomen? 
b) Waarom is er niet met klimaat- 
en milieuorganisaties gesproken? 

nog voorziet in zijn functie.

2. De middelen worden beschikbaar gesteld 
voor de acties om het tegengaan van 
voedselverspilling en het hoogwaardig 
hergebruik van voedsel, uitgevoerd vanuit de 
Actieagenda Circulaire Economie, te 
bevorderen. In de uitwerking zal worden 
gezocht naar de beste aansluiting bij de 
doelen van zowel de Voedselvisie 2020-2030 
als de Actieagenda Circulaire Economie 2021-
2025 waarvoor nauw zal worden 
samengewerkt. Hiertoe is besloten om een 
ambitieuze uitvoering van de Actieagenda 
mogelijk te maken die aansluit bij de andere 
provinciale opgaven, in dit geval de doelen in 
de Voedselvisie. De bijdrage van de 
Voedselvisie wordt niet uit het budget voor 
de Voedselvisie gehaald, er vindt geen 
overheveling plaats.

3. a. In het participatietraject is een diverse 
groep van stakeholders benaderd: MKB, 
bedrijfsleven, brancheorganisaties, 
kennisinstellingen, gemeenten en regionale 
samenwerkingsverbanden zoals de MRA. Het 
doel was inspiratie en ideeën op te doen voor 
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Waarom niet met Amsterdam 
Donut Coalitie, die specifieke 
ideeën heeft over het onderwerp? 
https://amsterdamdonutcoalitie.nl
/ 

4. Het doel is 100% circulaire 
economie in 2050. Op welk 
percentage zit nu Provincie Noord-
Holland nu ongeveer? Welk 
percentage is in de voorgaande 
agenda (2017-2022) bereikt?  
Natuurlijk heeft de provincie hier 
niet volledige invloed op, maar we 
moeten wel kunnen aangeven 
waar we staan met de circulaire 
ambities. 

5. We hebben afgesproken deze 
belangrijke onderwerpen in 
samenhang met andere belangrijke 
onderwerpen te bekijken. 
a) Hoe wordt bij de ambities en 
uitvoering van de circulaire agenda 
rekening gehouden met 
mensenrechten (ook elders) en 
dierenwelzijn? 

de inzet van de provincie - de acties in de 
actieagenda - aansluitend op de mogelijke 
rollen die de provincie in de transitie kan 
innemen. Bij de keus van stakeholders 
hebben we binnen de hiervoor beschikbare 
mogelijkheden gekeken naar organisaties die 
vanuit hun werkzaamheden en rol in het 
speelveld de provincie hierover goed konden 
adviseren. Daarbij is ook rekening gehouden 
met de regionale spreiding in Noord-Holland. 
De adviezen en aanbevelingen vanuit het 
participatietraject zijn meegenomen in de 
uitwerking van de Actieagenda. Deze 
informatie kwam overigens niet alleen voort 
uit het participatietraject. Ook de signalen en 
informatie uit de lopende contacten van de 
provincie met het Noord-Hollands 
bedrijfsleven op het terrein van circulaire 
economie is gebruikt om een zo goed 
mogelijk beeld te krijgen voor het maken van 
keuzes over de acties waarop de provincie 
het meeste impact kan maken.

3. b. De reden voor het participatietraject 
was om ideeën en inspiratie op te halen voor 
de acties met een zo groot mogelijke impact 
die de provincie de komende jaren kan gaan 
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b) We nemen steeds meer 
leefruimte van wilde dieren in (en 
dat is breder dan biodiversiteit). 
Dieren komen vaker in nood en 
worden verdrongen. Als ze zich 
vervolgens op ‘ons’ stuk grond 
bevinden worden ze ook te vaak 
bejaagd en vergast. Een betere 
omgang met deze zogenaamde 
‘mens-dier conflicten’ betekent 
ook van tevoren nadenken wat ons 
beleid met leefruimte voor dieren 
doet. 
Provincie zegt: “De provincie richt 
zich op het inzichtelijk maken van 
de ruimtelijke behoefte en het 
onderzoeken van de benodigde 
randvoorwaarden om circulaire 
economie de noodzakelijk ruimte 
te kunnen bieden.”  Worden daar 
straks (belangen van dieren ook in 
meegenomen?
c) Als we het hebben over 
biomassa en voedsel en kringlopen 
sluiten, kan dat natuurlijk op 
verschillende manieren.  Wordt de 
randvoorwaarde dat we altijd 

uitvoeren. De gekozen organisaties hebben 
wij als meest relevant beoordeeld om ons 
hierbij te ondersteunen. Daarnaast is er 
regulier en incidenteel overleg en zijn er 
bijeenkomsten waaraan de provincie 
deelneemt met veel verschillende partijen 
waaronder leden van de Donut Coalitie en 
bijvoorbeeld Milieufederatie. Voor de 
uitvoering van de acties na definitieve 
vaststelling, zijn al afspraken gemaakt om te 
beoordelen waar en hoe Milieufederatie in 
de uitvoering kan worden ingeschakeld. 

4. Op dit moment wordt door het Planbureau 
van de Leefomgeving (PBL) gewerkt aan de 
ontwikkeling van een eenduidig, nationaal  
monitoringsysteem. Aangezien er nog geen 
eenduidig monitoringsysteem is, is niet 
bekend welk percentage Noord-Holland 
circulair is. De provincie kiest er expliciet voor 
om geen eigen systeem van monitoring te 
ontwikkelen, maar de methodiek van het 
Planbureau voor de Leefomgeving te volgen 
die in januari 2021 de eerste Integrale 
Circulaire Economie Rapportage (ICER) 
oplevert aan het Rijk. In de ICER wordt 
gerapporteerd over de mate van voortgang in 



Technische vragen cie  EFB  18.01.2021

nr Partij en 
indiener

Punt Gedeputeerde Onderwerp Vraag Antwoord

zoeken naar meest duurzame en 
diervriendelijke manieren en we 
proberen ‘lock-in effecten’, waarbij 
we voor de uitvoering van 
circulaire agenda afhankelijk 
worden van dieronvriendelijke 
processen, te vermijden? 
d) Provincie wil circulaire koplopers 
en andere circulaire initiatieven 
een podium bieden. Goed, maar 
wordt bij selectie van wie we een 
podium gaan geven ook rekening 
gehouden met (los van circulaire 
prestaties) duurzaamheid, 
mensenrechten en dierenwelzijn? 
e) Kosten mogen niet worden 
doorgeschoven naar andere delen 
van de wereld. Hoe is dit aspect 
meegenomen en verwerkt in de 
actieagenda?
6. Wat wordt precies bedoeld met 
“duurzame bio-grondstoffen”? 
Kunt u een opsomming daarvan 
geven? 

7. Wordt de ambitie voor meer 
circulair bouwen ook zoveel 

de transitie naar een circulaire economie. In 
interprovinciaal verband hebben provincies 
waaronder Noord-Holland het gezamenlijke 
voornemen om het ICER in samenwerking 
met het PBL regionaal te gaan vertalen. 

5. De deelvragen binnen vraag 5 beschouwen 
wij als politiek van aard en kunt u in tijdens 
de commissie vergadering stellen. 

6. Bio-grondstoffen zijn alle organische 
grondstoffen die door teelt op land of oogst 
uit het (zee)water gewonnen kunnen 
worden. In de Actieagenda is als actie 2.5. 
opgenomen dat de provincie de kansen en 
mogelijkheden voor de productie van bio-
grondstoffen in Noord-Holland gaat 
onderzoeken. In dit onderzoek wordt verkend 
welke grondstoffen kansrijk zijn om in Noord-
Holland te produceren. Dit is bijvoorbeeld 
relevant voor circulair bouwen. Een aantal 
voorbeelden van toepassingen zijn: 

 Zeewier. Uit zeewier kunnen 
mineralen, eiwitten en vezels 
gewonnen worden waarmee 
bijvoorbeeld organische bemesting, 
zeep of garens gemaakt kunnen 
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mogelijk gekoppeld aan 
natuurinclusief (diervriendelijk) 
bouwen?

8. Er wordt in het stuk gesproken 
op het verminderen van CO2. 
Worden hier weel – zoals eigenlijk 
gebruikelijk – CO2 equivalenten 
bedoeld? Dus allee 
broeikasgassen? Methaan is een 
veel sterkere gas dan C02 en speelt 
een grote rol bij onze voedsel, dus 
daar is veel winst te behalen. 
Gemeente Amsterdam heeft dat 
voor haar eigen inwoners in kaart 
gebracht.

9. Alle inspanningen zullen 
onvoldoende zijn als we niet 
inzetten op ook minder 
consumeren (refuse). Amsterdam 
stelt zich bijvoorbeeld expliciet als 
doel om minder producten te 
kopen (wil in 2030 haar 
consumptie met 20% verminderen) 
en richt zich op gebruik in plaats 
van op eigendom.

worden. De provincie heeft de 
afgelopen jaren met een subsidie 
bijgedragen aan het Zeewierlab van 
TNO/ECN naar aanleiding van een 
Statenmotie.

 Snijafval van landbouwgewassen. 
Hiervan kunnen verpakkingen voor 
die gewassen gemaakt worden. 

 Paddenstoelen. Van paddenstoelen 
kan leerachtig materiaal gemaakt 
worden. 

 Algen. Met algenteelt kan zeer veel 
CO2 vastgelegd worden waarvan een 
scala aan (petro)chemische 
producten gemaakt kunnen worden 
en daarmee fossiele bronnen 
vervangen. 

7. De uitdaging is om circulair bouwen zoveel 
mogelijk te koppelen aan  de andere 
duurzaamheidsopgaven: klimaatadaptief, 
klimaatneutraal, geluidsadaptief en 
natuurinclusief. Daarnaast moet stikstofvrij 
en aardgasvrij gebouwd worden en in een 
gezonde leefomgeving. Naast deze opgaven 
zijn betaalbaarheid en snelheid ook 
belangrijke (woning)bouwopgaven. Via de 
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Hoe gaat de provincie ‘refuse’ 
toepassen in eigen ambities en 
welke percentage 
“consuminderen” wil Noord-
Holland bereiken?

10. Het is belangrijk om ook op 
provinciaal niveau te monitoren, 
ondanks dat provincie niet overal 
invloed op heeft. Daar wordt ook 
in Utrecht voor gepleit: 
https://www.cirkelregio-
utrecht.nl/wp-
content/uploads/2020/05/190403-
Manifest_CirculaireTopregio.pdf. 
Om te zien welke acties en 
projecten uit de eigen circulaire 
strategie het meeste bijdragen en 
waar de gemeente moet bijsturen, 
ontwikkelt de gemeente 
Amsterdam ook een monitor. Met 
deze monitor wordt onder meer 
inzichtelijk welke materiaal- en 
productstromen de stad 
binnenkomen en hoe deze worden 
verwerkt. De opzet voor de 

acties in de nieuwe Actieagenda wordt 
bijgedragen aan het mogelijk maken van 
circulair bouwen in relatie tot de andere 
opgaven. 

8. Een universele maat voor duurzaamheid is 
CO2 geworden. Uit onderzoek blijkt de 
transitie naar een  circulaire economie een 
grote bijdrage kan leveren aan de  CO2-
reductie. 

9. Het voorkomen van de inzet van schaarse 
grondstoffen wordt meegenomen in de 
ambities op het gebied van de eigen 
organisatie. De nota Duurzaam beter – Op 
weg naar een klimaatvriendelijke infraketen 
biedt een advies voor het gebruik van 
afwegingskaders (o.a. Ladder van Verdaas en 
het Generiek Ambitieweb) waarbij 
investeringen aan nieuwe infrastructuur 
alleen gedaan worden als andere duurzame 
oplossingen geen alternatief bieden. Door het 
voorkomen van verkeersbewegingen, het 
stimuleren van duurzame mobiliteit en het 
beter en langer benutten van bestaande 
infrastructuur wordt invulling gegeven aan de 
eerste treden van de ‘r-ladder van 
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monitor is interessant. 

 Is de provincie van plan om hier 
samen met Amsterdam 
bijvoorbeeld naar te kijken, en te 
kijken of we zo’n monitor kunnen 
opschalen naar provinciaal niveau?

circulariteit’ 
(https://www.rvo.nl/onderwerpen/duurzaam
-ondernemen/circulaire-economie/r-ladder). 
De afwegingskaders hebben dus als doel om 
inzet van (schaarse) energie en grondstoffen 
zoveel mogelijk te vermijden.
De provincie is daarnaast opdrachtgever voor 
de producten die nodig zijn voor de eigen 
bedrijfsvoering. Binnen de MRA is 
afgesproken dat de provincie in 2022 voor 
10%, in 2025 voor 25% en in 2030 100% 
circulair inkoopt. Niet inkopen is echter de 
meest duurzame oplossing. Wanneer het niet 
noodzakelijk is, zal er voor gekozen worden 
om een product niet in te kopen of te kijken 
of iets later kan worden aangeschaft. 

10. De provincie Noord-Holland streeft naar 
een monitoring die aansluit bij de 
systematiek van het Planbureau van de 
Leefomgeving. Zie hiervoor vraag 7. Met de 
gemeente Amsterdam, de Metropoolregio 
Amsterdam en andere provincies vindt 
overleg en afstemming plaats om de 
regionale vertaling van het landelijk 
monitoringsysteem te ontwikkelen.   

https://www.rvo.nl/onderwerpen/duurzaam-ondernemen/circulaire-economie/r-ladder
https://www.rvo.nl/onderwerpen/duurzaam-ondernemen/circulaire-economie/r-ladder
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5 CDA-
mw. 
Kuiper

10a CdK hr. Van 
Dijk

Verordening elektronische 
publicaties

1. In artikel 1, lid 1 van de 
verordening staat dat een 
kennisgeving van een bericht 
uitsluitend langs elektronische weg 
kan geschieden tenzij een 
wettelijke regeling zich daartegen 
verzet. Moet artikel 1, lid 2 dan zo 
worden gelezen dat er naast de 
website  
www.officielebekendmakingen.nl 
dat ook via andere websites kan 
plaatsvinden?
2. Kunt u een aantal 
voorbeelden geven van 
voornoemde wettelijke 
regelingen?
3. In de toelichting op de 
verordening staat aangegeven dat 
de mogelijkheid wordt gecreëerd 
om kennisgevingen uitsluitend 
elektronisch te publiceren, maar 
dat het in veel gevallen verstandig 
kan zijn om bovendien te voorzien 
in een of meer andere wijze van 

Antwoord vraag 1.
Het eerste en tweede lid dienen op andere 
wijze in samenhang te worden gelezen.
Het eerste lid regelt dat met uitsluitend 
elektronisch publiceren kan worden volstaan 
in het geval van berichten die op grond van 
de Algemene wet bestuursrecht gepubliceerd 
moeten worden en die niet tot een of meer 
specifiek geadresseerden zijn gericht (maar 
tot een grotere groep belanghebbenden). Het 
kan bijvoorbeeld gaan om vergunningen of 
ontwerpvergunningen, aanvragen et cetera. 
Als de wet fysieke publicatie expliciet 
voorschrijft dan is uitsluitend elektronisch 
publiceren niet aan de orde. Wel als straks de 
Wet elektronische publicaties in werking 
treedt. 

Ook wordt bepaald dat de elektronische 
verzending geschiedt door plaatsing in het 
elektronische provinciaal blad op de website 
www.officielebekendmakingen.nl.

Het tweede lid geeft duiding aan het begrip 

http://www.officielebekendmakingen.nl/
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kennisgeving. Gezien het gebruik 
van het woord “uitsluitend” in 
artikel 1, lid 1, waaruit blijkt dan in 
de opgenomen bepalingen van de 
verordening dat er ook in andere 
vormen van kennisgeving kan 
worden voorzien?
4. Blijft het op meerdere 
wijze aanbieden van kennisgeving 
van berichten ook na de 
inwerkingtreding van de Wet 
elektronische publicaties op 1 juli 
2021 want ook dan zal nog niet 
iedereen toegang hebben tot het 
internet?

‘berichten’. Dit betekent niet dat de 
publicatie van berichten via andere websites 
dan www.officielebekendmakingen.nl kan 
plaatsvinden.
Provincies moeten met ingang van 1 januari 
2014 een elektronisch provinciaal blad (op 
www.officielebekendmakingen.nl) hebben 
voor de bekendmaking van hun algemeen 
verbindende voorschriften. Gelet op deze 
verplichting ligt het voor de hand dat medium 
te gebruiken voor álle ‘officiële’ wettelijk 
vereiste bekendmakingen en andere 
kennisgevingen.

Antwoord vraag 2.
De meeste wettelijke regelingen volgen de 
publicatievoorschriften uit de Awb, wat 
betekent dat er met ingang van de 
inwerkingtreding van deze verordening 
uitsluitend elektronisch gepubliceerd kan 
worden. Een enkele uitzondering is de Wet 
Milieubeheer, waar fysieke publicatie 
expliciet wordt voorgeschreven, en 
bijvoorbeeld de provinciale verordening op 
het burgerinitiatief, waarin is bepaald dat 
kennisgevingen in huis-aan-huisbladen 
plaatsvinden.

http://www.officielebekendmakingen.nl/
http://www.officielebekendmakingen.nl/
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Antwoord vraag 3.
De mogelijkheid om, naast de elektronische 
publicatie, ook in andere vormen van 
kennisgeving te voorzien, vloeit voort uit de 
formulering van artikel 1, eerste lid, van de 
verordening. De zinsnede ‘Het is mogelijk om 
(…)’maakt uitsluitend elektronisch publiceren 
mogelijk, maar laat tevens ruimte om van 
geval tot geval af te wegen of uitsluitend 
elektronische publicatie in dat specifieke 
geval het gewenste resultaat oplevert. 
Overigens zijn het voornamelijk de 
omgevingsdiensten die dergelijke 
kennisgevingen namens de provincie 
publiceren.

Antwoord vraag 4.
De Wet elektronische publicaties verplicht 
bestuursorganen, zoals de provincie, om alle 
officiële publicaties online te zetten via de 
website officielebekendmakingen.nl.

Staatssecretaris Knops heeft aangegeven dat 
ook mensen die minder digitaal vaardig zijn 
de publicaties moeten kunnen inzien. Op 
verzoek moeten zij een papieren afschrift van 
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een publicatie kunnen verkrijgen. 

De provincie is overigens volledig vrij om te 
voorzien in aanvullende manieren van 
kennisgeven, zo lang wij maar voldoen aan 
onze verplichtingen op grond van de Wet 
elektronische publicaties

6 PvdD- 
hr. Zoon

10a CdK hr. Van 
Dijk

Verordening elektronische 
publicaties

1. Kan beschreven worden in welke 
gevallen "uitsluitend elektronisch 
te publiceren" zou kunnen 
volstaan?

Er kan met uitsluitend elektronisch 
publiceren worden volstaan in het geval van 
berichten die op grond van de Algemene wet 
bestuursrecht gepubliceerd moeten worden 
en die niet tot een of meer specifiek 
geadresseerden zijn gericht (maar tot een 
grotere groep belanghebbenden) Het kan 
bijvoorbeeld gaan om vergunningen of 
ontwerpvergunningen, aanvragen et cetera. 
Als de wet fysieke publicatie expliciet 
voorschrijft dan is uitsluitend elektronisch 
publiceren niet aan de orde. Wel als straks de 
Wet elektronische publicaties in werking 
treedt. De Omgevingsdiensten plaatsen op dit 
moment de meeste kennisgevingen namens 
de provincie. Vanaf juli 2021 is wettelijk 
geregeld dat alle kennisgevingen via de 
elektronische weg moeten plaatsvinden. De 
wet schrijft dan nergens meer een fysieke 
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publicatie voor.

7 PvdD- 
hr. Zoon

11a CdK hr. Van 
Dijk

Brief GS aan PS inz. 
afdoening Motie 48-2020 
over educatie koloniaal 
verleden

11a Onderzoek Paviljoen 
Welgelegen
1. Ons huis kent ook een vaste 
tentoonstelling. Gaat in deze 
tentoonstelling ook melding 
gemaakt worden van dit 
uitgevoerde onderzoek?
2. Het onderzoek zet aan tot de 
vraag: Is er ook onderzoek verricht 
of de provincie in het bezit is van 
roofkunst?

Antwoord vraag 1
Ja, ook in de doorlopende expositie zullen 
we, net als op onze website, uiteraard 
aandacht besteden aan ons koloniaal 
verleden. Ook onze rondleiders zullen 
hierover worden geïnformeerd, zodat ze in 
hun presentatie hiervan gewag kunnen 
maken.

Antwoord vraag 2
 Het Rijk heeft diverse commissies ingesteld 
die zich bezig hielden en houden met de roof 
van bezittingen tijdens de Tweede 
Wereldoorlog en de teruggave daarna. Ook 
één onder leiding van oud-commissaris van 
de Koning, Jos van Kemenade. Bij ons is 
dergelijke kunst niet aangetroffen. Na de 
oorlog schafte de provincie kunstwerken aan 
op veilingen en via kunstgaleries. In ons 
registratiesysteem is de aankoop van onze 
kunst in nagenoeg alle gevallen 
bekend.  Begin 2019 hebben we onze 
kunstcollectie nogmaals met een stofkam 
doorgelopen, naar aanleiding van een 
opinieverhaal in het NRC. Ook is er toen 
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opnieuw gesproken met Van Kemenade. Op 
basis daarvan is er geen reden aan te nemen 
dat er in onze collectie roofkunst zit.

8 VVD- 
mw. Van 
Geffen

14c
(c-
agenda
)

Mw. Zaal Verkenning regionale 
ontwikkelingsmaatschappi
j

1. Klopt het dat de beoogde ROM 
in de plaats komt van het 
eerder beoogde Invest-MRA? 

2. Waarom heette het 
aanvankelijk Invest-MRA en nu 
ROM? 

3. Welke voordelen en nadelen 
verwacht u van een ROM in 
vergelijking met Invest-MRA? 

4. Uw brief meldt op p. 2 
“Daarbinnen moet het ‘groene 
fonds' (fonds voor 
energietransitie en circulaire 
economie) een stevige 
verankering krijgen”. 
Klopt het dat de nieuwe ROM 
vooral gericht zal zijn op 
vergroening? 

5. In hoeverre verwacht u 
dubbeling of stapeling van 
subsidies door de bestaande 
aanwezigheid van PDENH en 
het Amsterdamse 
Klimaatfonds? 

1. Ja, dat klopt. Invest-MRA zal niet worden 
opgericht, een ROM wel. 
2. Invest-MRA was sowieso een werktitel die 
gewijzigd zou worden.
3. Het traject ‘Invest-MRA’ was erop gericht 
om een investeringsfonds op te richten voor 
geheel Noord-Holland om te kunnen co-
investeren met de middelen van het 
landelijke fonds Invest-NL. In dit traject was 
doorontwikkelen naar een bredere ROM 
reeds een optie. Wij willen dit nu versneld 
doen, juist ook vanwege de coronacrisis. We 
zijn van mening dat er ook voor de langere 
termijn een organisatie nodig is die op een 
efficiënte wijze rijksregelingen kan uitvoeren 
voor de regio. Denk hierbij aan 
ondersteuningsmaatregelen in de 
coronacrisis, zoals de 
CoronaOverbruggingsLeningen COL. 
Hiernaast heeft ook EZK  ons hier toe 
verzocht en daarbij is  het een belangrijke 
voorwaarde  om aanspraak te maken op de 
rijksgelden voor een ROM. 
De techniek en governance van de ROM 
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6. InvestNL investeert ook in 
thema’s als agrifood en 
industriële technologiën. 
Worden dit ook thema’s van 
de ROM die Noord-Holland op 
wil richten?

worden nog uitgewerkt. Het groene fonds 
(voormalig Invest-MRA) wordt een fonds 
binnen de ROM.

De voordelen van een ROM ten opzichte van 
Invest-MRA zijn hiermee 1) een bredere 
scope en takenpakket (bijvoorbeeld COL en 
mogelijke andere crisis- en 
herstelmaatregelen) en 2) deelname 
(aandeelhouderschap) van het ministerie van 
EZK. Hierdoor komt er een veel betere 
aansluiting van de regio op het Rijksbeleid. In 
de huidige crisistijd is dat essentieel.

4. De ROM zal zich voor belangrijk deel 
richten op investeringen in verduurzaming 
van de economie, specifiek energietransitie 
en circulaire economie. De algehele scope zal 
echter breder zijn. Hoe deze bredere scope 
zich vertaalt naar de inrichting van de ROM 
en het precieze takenpakket is nog 
onderwerp van gesprek met het ministerie 
van EZK en alle andere partners. Dat betekent 
dat ook andere thema’s als agrifood en 
industriële technologieën tot het 
aandachtsgebied van de ROM kunnen gaan 
behoren. Bij deze thema’s is er bovendien 
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een link met energietransitie.

5. Nee, we verwachten geen dubbelingen. 
Het uitgangspunt voor inrichting van de ROM 
is dat de ontwikkel- en investeringstaken 
optimaal aansluiten op bestaande 
instrumenten zoals PDENH. Dus we kijken 
heel gericht naar ticketsize, doelgroepen en 
dergelijke. Dit zal ook worden vastgelegd in 
investeringsreglement(en) en 
samenwerkingsafspraken met andere 
bestaande organisaties, zoals PDENH.

6. zie antwoord bij 5
9 PvdD- 

Statenli
d Kostic

7b Mw. Zaal Sponsoring: Brief GS aan 
PS inz. Voortgangsbrief 
dierenwelzijn 
gesponsorde 
evenementen 2020

1. De commissie heeft aangegeven 
dat zij jaarlijks een 
voortgangsrapportage over 
dierenwelzijn tijdens gesponsorde 
evenementen wil ontvangen en 
behandelen. Waar is deze 
Voortgangsrapportage? Bij de 
vergaderstukken is alleen een brief 
van GS bijgevoegd, met een 
verwijzing naar een rapportage 
dierenwelzijn van Jumping 
Amsterdam zelf. 

1. Jumping Amsterdam was het enige 
evenement in 2020 waarbij dieren onderdeel 
vormden van het programma.  We kunnen  
zelf niet  beoordelen hoe wordt omgegaan 
met de dieren tijdens dit evenement en 
daarom baseren we ons op de rapportage 
van Jumping die door experts is vastgesteld.

2. Op beide vragen is het antwoord ja.

3.  Tijdens Jumping Amsterdam is er team van 
professionals, gespecialiseerde veterinairen 
en stewards, die samen toezicht houden op 
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2.  Is de vraag aan de commissie nu 
wat zij vindt van deze rapportage 
van Jumping Amsterdam? Was GS 
aanwezig bij het evenement?

3.  Is GS ermee bekend dat tijdens 
Jumping Amsterdam meerdere 
regels zijn overtreden, zie 
Sectorraad zwijgt over 
paardenleed | Dier&Recht 
(dierenrecht.nl)? Bijvoorbeeld het 
te strak aanspannen van de 
neusriem. Een zware overtreding 
volgens artikel 46 van het 
wedstrijdreglement van de KNHS. 
Dit zou direct moeten leiden tot 
diskwalificatie.

4. Is Jumping Amsterdam zelf 
verantwoordelijk voor het toezicht 
op dierenwelzijn tijdens het 
evenement? Structureel 
paardenleed bij Jumping 
Amsterdam - Animals Today

5.  Zijn er ruiters gediskwalificeerd 
door de organisatie, vanwege 

het dierenwelzijn tijdens het evenement. 
Volgens onze informatie is er geen sprake van 
overtredingen van regels. 

4. Ja, in samenwerking met Koninklijke 
Nederlandse Hippische Sportfederatie en de 
FEI (Internationale Hippische Bond). De 
professionals die toezicht houden op het 
dierenwelzijn tijdens Jumping Amsterdam 
leggen verantwoording af aan de FEI en niet 
aan Jumping Amsterdam. Een professional 
krijgt vanuit de FEI mogelijk sancties opgelegd 
als ze hun werk niet goed doen.

5. Nee, er zijn geen overtredingen tijdens 
Jumping Amsterdam geconstateerd.

6. Nee. We gaan ervan uit dat de 
evenementen voldoen aan de wet- en 
regelgeving en we vragen de 
evenementenorganisaties om ervoor te 
zorgen dat er voldoende waarborgen zijn om 
goede controle uit te oefenen op 
dierenwelzijn tijdens de gesponsorde 
evenementen.
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bijvoorbeeld te strakke 
neusriemen en hoofdstellen met 
zware hefboomwerking? 

6. Vraagt de provincie bij het 
beoordelen van dierenwelzijn bij 
gesponsorde evenmenten ook naar 
input van van de gesponsorde 
evenementen onafhankelijke 
organisaties, die kennis hebben 
over dierenwelzijn (zoals 
dierenwelzijnsorganisaties)?

1
0

PvdD- 
Statenli
d Kostic

7a Mw. Zaal De Kop Werkt 1. “Bevorderen natuurkwaliteit in 
en om het Balgzand en het 
bevorderen van duurzame 
economische groei door creatie 
van ruimte in de haven van Den 
Helder voor havengerelateerde 
bedrijvigheid.” (Bijlage 1)

Wat wordt precies bedoeld met 
“duurzame economische groei”? Is 
de provincie van mening dat 
(duurzame) economische groei 
altijd nodig is of ziet provincies ook 
scenario’s waarbij groei niet per se 
hoeft?

1. Met duurzame economische groei in de 
haven wordt bedoeld groei in de haven door 
de omschakeling naar duurzame energie en 
klimaatadaptatie. De haven van Den Helder, 
bestaande uit de civiele haven én de 
Rijkszeehaven van de Koninklijke Marine, 
staan de komende decennia voor grote 
opgaven: groei van de Koninklijke Marine, 
energietransitie, verliezen van bedrijvigheid 
door afbouw olie en gaswinning, 
klimaatadaptatie. Onder de term 
Ontwikkeling Maritiem Cluster werken 
gemeente, provincie en Koninklijke Marine 
samen om de haven(s) van Den Helder 
toekomstbestendig te maken en ruimte te 
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2. 
a) We hebben afgesproken 
integraal naar verschillende 
problemen en knelpunten te 
kijken. Hoe wordt in bijv. de 
toetsingskaders precies het feit 
meegenomen dat we te maken 
hebben met een ecologische, 
biodiversiteits- en klimaatcrisis?
b) Welke positieve effecten (per 
project) zijn er voor klimaat, 
ecologie en biodiversiteit? Hoe 
wordt gemonitord?
c) Hoe wordt hiermee het 
leefklimaat van mensen en dieren 
precies verbeterd?

bieden voor de noodzakelijk groei. Deels is 
die groei dus nodig vanwege het groot 
maatschappelijk belang van nationale 
veiligheid, en deels willen partijen die groei 
én de omschakeling naar duurzame energie 
en klimaatadaptatie zodanig inzetten dat de 
stad Den Helder  en de Kop van Noord-
Holland ervan profiteren. Den Kop van 
Noord-Holland staats nog steeds 
geclassificeerd als anticipeerregio. 
Economische groei in deze regio is wenselijk 
en wordt daarom ook nagestreefd. Maar wel 
duurzaam.

2.a Waar van toepassing zijn dit 
toetsingscriteria die horen bij het programma 
van De Kop Werkt! gebruikt. Deze zijn 5 jaar 
geleden vastgesteld. In het toetsingskader is 
niet het feit dat we te maken hebben met 
een ecologische, biodiversiteits- en 
klimaatcrisis opgenomen. Het toetsingskader 
zorgt wel dat ieder project uit dit programma 
bijdraagt aan de hoofddoelstelling van dit 
programma namelijk de ‘Verbetering van het 
woon-, werk- en leefklimaat in de regio Kop 
van Noord-Holland’. In de projectopdrachten, 
de voortgangsrapportages en uitvoering van 
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projecten wordt dit, waar van toepassing, 
meegenomen.
b. Er liggen nog geen concrete plannen die op 
deze effecten beoordeeld worden. Ook is er 
geen monitoringssysteem op deze specifieke 
aspecten. Per project wordt bijgedragen aan 
de hoofdoelstelling van het programma. Dit 
jaar zal een maatschappelijke en 
economische effectrapportage worden 
opgesteld om de effecten van de uitvoering 
van het programma te meten.
c. Ook dit zijn toetsingscriteria die bij de 
planvorming en de uitwerking in concrete 
projecten meegenomen worden

1
1

PvdD- 
Statenli
d Kostic

8a Mw. Zaal/CdK Brief GS aan PS inz. 
Concept Agenda 
bestuurlijke vernieuwing 
en participatie

1. De CvdK sprak in zijn 
Nieuwjaarstoespraak dat hij 
1000Hoe zijn burgers wil betrekken 
om mee te denken. Maar 
bijvoorbeeld bij de Voedselvisie is 
dat niet gelukt. De meeste input 
kwam uit de provincie al bekende 
netwerk, terwijl we meerdere 
malen om diversiteit en het 
betrekken van relevante ‘niet usual 
suspects’ hebben gevraagd. Het 
aantal keer dat de social media 
uitingen en website-uitingen zijn 

A.
Wij vinden het belangrijk om bij onze 
beleidsontwikkeling de direct betrokken 
partijen en belanghebbenden te betrekken, 
omdat het beleid hen raakt en we hun kennis 
en ervaring willen benutten. Dit is ook een 
belangrijk uitgangspunt van de 
Omgevingswet. Tegelijk delen we uw visie dat 
participatietrajecten zich niet moeten 
beperken tot het betrekken van de ‘usual 
suspects’, maar dat participatie ook ruimte 
moet bieden aan burgers en 
maatschappelijke groepen die de weg naar 
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bekeken is erg laag en er is geen 
serieuze social media campagne 
(met budget voor targeting en 
verspreiding) opgezet. 

a) Welke lessen trekt de provincie 
hieruit en is de provincie van plan 
hier verandering in te brengen 
volgende keer? 
b) Wordt er nagedacht over bijv. 
inhuren van een social media 
bedrijf dat kan meehelpen met 
verspreiden van informatie en 
betrekken van burgers?

de provincie niet makkelijk weten te vinden. 
Representativiteit is daarbij een 
aandachtspunt. Wij willen het digitale 
participatie platform, waar wij op dit moment 
een verkenning voor uitvoeren, gebruiken om 
hier verder vorm aan te geven. Digitale 
participatie heeft de potentie om andere 
doelgroepen te bereiken, zoals jongeren en 
ouders met kinderen, die nu vaak weg blijven 
bij fysieke participatiebijeenkomsten. 

B
Ja, waar nodig en alleen als we de kennis en 
kunde niet zelf in huis hebben, zullen we daar 
anderen bij betrekken.

1
2

PvdD- 
Statenli
d Kostic

11b CdK Communicatie: Brief GS 
aan PS in. vaststelling 
Communicatieaanpak 
Duurzaam doorpakken 
2020 - 2023 en afdoening 
motie 98-2019

1.      Zit er een social media 
strategie achter het communiceren 
met de burger over 
beleidsonderwerpen van Noord-
Holland? Kunt u deze meesturen? 
Hoe wordt diversiteit daarbij 
betrokken? Wat is het budget voor 
verspreiding en targeting op social 
media?

2.    Op welke manieren is de 
Infographic over de verschillende 

Antwoord vraag 1
Na bespreking van de communicatieaanpak 
in de Statencommissie wordt een 
contentstrategie opgesteld, als uitwerking 
van deze aanpak. Daar zal ook de strategie 
voor sociale media in worden opgenomen. 
Diversiteit zal daarin een belangrijk 
uitgangspunt zijn. De provincie wil in woord 
en beeld de diversiteit van de Noord-
Hollanders uitstralen, ook op sociale media. 
Er is geen apart budget voor targeting op 
social media. Incidentiele inzet - op Facebook 
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manieren waarop Noord-
Hollanders kunnen meedenken of 
inspraak kunnen hebben, offline 
verspreid

en Instagram - wordt betaald uit het 
algemene budget voor 
communicatiemiddelen. De inzet op LinkedIn, 
dat wordt gebruikt voor recruitment en waar 
alle vacatures voor de provincie op worden 
geadverteerd, wordt betaald uit het budget 
voor arbeidsmarktcommunicatie (AMC). Het 
totale budget voor AMC bedraagt in totaal 
50.000 euro per jaar.

Antwoord vraag 2
De infographic is offline geplaatst in het 
papieren magazine &Holland van de 
provincie, dat op ruim 800 plekken in de 
provincie ter inzage ligt. Online is deze 
daarnaast geadverteerd op sociale media en 
geplaatst in zowel het online magazine als op 
de website.

1
3

PvdD-
Statenli
d Kostic

2a Mw. Zaal Strategische Agenda 1 ”Continuering regionale 
economische samenwerking NHN: 
Halverwege de 7 jarige 
overeenkomst zal een 
tussenevaluatie worden uitgevoerd 
waarbij de inzet van ieders rol 
wordt geëvalueerd om zo de 
gerealiseerde effecten te kunnen 

1. De provincie en 18 NHN gemeenten 
hebben op 17 december 2017 een 
aandeelhouders- en 
dienstverleningsovereenkomst ondertekend, 
waarin de strategische samenwerking van en 
onderlinge afstemming tussen ondernemers, 
onderwijsinstellingen, kennisinstellingen, 
lokale en provinciale overheden en regionale 
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meten.” 
Wanneer komt dit naar de 
commissie?

2.” Een innovatief klimaat 
bevorderen Economie en 
inclusieve arbeidsmarkt”
Wanneer krijgen we hier weer een 
volledige, integrale update over? 

3. “Een veerkrachtige arbeidsmarkt 
bevorderen: Met Provinciale 
Staten zal dan ook zijn nieuwe 
werkagenda nader worden 
besproken.” 
Wanneer krijgen we hier weer een 
volledige, integrale update over?

samenwerkingsverbanden in NHN is 
vastgelegd.
In deze overeenkomsten is bepaald dat 
uiterlijk in oktober 2021 een tussenevaluatie 
is uitgevoerd en uiterlijk in mei 2023 een 
eindevaluatie is uitgevoerd.
De tussen-evaluatie wordt opgeleverd in 
oktober 2021 en in het Bestuurlijk 
Afstemming Overleg NHN (BAO) en de 
Algemene Vergadering van Aandeelhouders 
op 22 november 2021 vastgesteld, opdat de 
uitkomsten van de evaluatie kunnen worden 
vertaald in het Jaarplan ONHN van 2022.
De resultaten van deze tussen-evaluatie 
zullen na deze datum aan de Commissie 
worden voorgelegd.

2. De volledige actualisatie van de 
Uitvoeringsagenda Economie, waarin ook de 
thema’s ‘een sterk innovatieklimaat’ en ‘een 
veerkrachtige arbeidsmarkt’ ondergebracht 
zijn, is momenteel in voorbereiding. Naar 
verwachting zal deze nieuwe 
Uitvoeringsagenda in juni in het college van 
GS behandeld worden. Daarna volgt 
behandeling in de commissie EFB.
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3. De werkagenda van de werkambassadeur 
wordt binnen de kaders van de actualisatie 
van de uitvoeringsagenda Economie, 
waaronder ook de actualisatie van de A&O 
visie, ontwikkeld (zie ook planning 
actualisatie andere technische vraag). 

De werkzaamheden voor de actualisatie van 
de visie op A&O staan onder leiding van de 
nieuwe werkambassadeur John Herfkens. De 
opbrengst wordt uitgewerkt tot een 
beleidsvoorstel. De werkagenda van de 
werkambassadeur zal de komende tijd 
daarbinnen (maart-april) meer vorm krijgen 
en hij wil ook op dat moment graag hierover 
met u van gedachte wisselen. Naast het 
realiseren van het actualisatieproces en het 
voeren van vele kennismakingsgesprekken 
besteedt de werkambassadeur, gezien de 
huidige coronacrisis en zijn luchtvaart 
achtergrond, op dit moment veel aandacht 
aan het onderwerp van werk-naar-werk met 
een speciale aandacht voor Schiphol en 
doorstroom naar technische functies, veelal 
rekening houdend met de klimaatopgave.


